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SUMMARY 

From 1993 up to and including 1998, 15 different Viburnum plicatum cultivars were judged at the Research 
Station for Nursery Production Boskoop at the request of the Royal Boskoop Horticultural Society (KVBC). 
Attention was paid to whether they were true to name and their utility value in private gardens. 
During the research, information of a practical value was delivered on propagation, susceptibility for diseases 
and vigour, etc . . 
Viburnum plicatum is native in Japan, Korea, Taiwan and China. It is a deciduous shrub, to 4 m high, mostly 
broad withoften horizontally protrading branches. Inflorescences have sterile marginal flowers, some cultivars 
with completely sterile flowers and in that case spherical, to 10 cm wide. 
Two centuries ago Thunberg described two forms of this present species: V. tomentosum (the normal fertile 
form; 1784) and V. plicatum (a sterile cultural form; 1794). This is when the confusion began. The situation was 
corrected some years later by Maximowicz: the sterile V. plicatum became part of V. tomentosum THUNB .. 
Rehder concluded in 1945 rightly that V. tomentosum THUNB. from 1784 was an invalid name, because in 1778 
the name, V. tomentosum L AM., had already been given to the wellknown V. lantana. That is why V. plicatum 
became the accepted name for this species, whilst the sterile forms fall under V. plicatum f. plicatum and the 
common fertile forms under V. plicatum f. tomentosum (THUNB.) REHD. Unfortunately, the old Japanese sterile 
cultural form has now become the type-specimen of the species V. plicatum. This is extremely unusual, but 
strictly followil).g the rules these are now the correct botanical names. In England there has been proposed for 
this sterile plant the name V. plicatum 'Thunberg' s Original'. This is adopted in this report. 
The cultivars of Viburnum plicatum are propagated by summer cuttings or grafting. Nowadays V. opulus is 
much used as a rootstock. 
In general in the Netherlands the winter hardiness of Viburnum plicatum is good to very good. Young specimen 
can freeze somewhat. The cultivar 'Grandiflorum' can sometimes freeze to death in severe winters. 
The positively assessed assortment. 

ZUSAMMENFASSUNG 

Von 1993 bis 1998 sind an der Proefstation voor de Boomkwekerij in Boskoop 15 verschiedene Viburnum 
plicatum-Sorten durch die Koninklijke Vereniging voor Boskoopse Culturen (KVBC) untersucht und beurteilt 
worden. Berücksichtigt wurden Sortenechtheit, Merkmale für eine sichere Identifikation und der Gebrauchs­
wert als Gartenpflanze. 
Während der Untersuchungsperiode wurden auch die Möglichkeiten zur Vermehrung, die Resistenz gegen 
Krankheiten und die Wüchsigkeit untersucht. 
Viburnum plicatum hat ihre natürliche Verbreitang in Japan, Korea, Taiwan und China. Es ist ein sommer­
grüner, bis 4 m hoher, meist breitwüchsiger Strauch mit horizontal abstehenden Zweigen und Ästen. Die 
Blütenstände sind mit sterilen Randblüten ausgestattet, bei einigen Sorten sind alle Blüten steril, die Blüten­
stände dann ballförmig und bis 10 cm breit. 

Thunberg hat vor etwa zweihundert Jahren zwei Arten beschrieben: V. tomentosum (die normale, fertile Form; 
1784) und V. plicatum (eine sterile Kulturform; 1794). Hiermit begann die Verwirrung. Sie wurde einige Zeit 
später durch Maximowicz aufgehoben: die sterile V. plicatum wurde eine Unterart von V. tomentosum THUNB. 
Rehder hat 1945 zu Recht angemerkt, daB V. tomentosum THUNB. von 1784 ein ungültiger Name sei, weil1778 
V. tomentosum LAM. für die heutige V. lantana vergeben worden war. Folglich wird V. plicatum der gültige 
Name der Art, wobei die sterile Form als V. plicatum f. plicatum, die fertile Form als V. plicatum f. tomentosum 
(THUNB.) REHD. bezeichnet wird. Unglücklicherweise ist nun die al te japanische Kulturfarm das Typ-Exemplar. 
Dies ist recht ungewöhnlich, aber die strikte Einhaltung der Regeln führt zu der heute gültigen Benennung. In 
England wird für die sterile Form der Name V. plicatum 'Thunberg' s Original' benutzt. Dem wird im 
vcrliegenden Rapport gefolgt. 
Die Sorten von V. plicatum werden durch Stecklinge oder Reiserveredlungen vermehrt. 
Die Winterhärte von V. plicatum ist in den Niederlanden im allgemeinen gut bis sehr gut. Junge Exemplare 
können leichte Frostschäden davontragen. Bei 'Grandiflorum' können Totalschäden auftreten. 
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